

## European Gathering of Marist Laity - Alexandra Yannicopoulos Boulet

Le croirez-vous ? Presque pas de pluie et soleil cinq jours de suite en Irlande ! Les quelques 90 participants du **4e rassemblement européen de Maristes Laïcs, du 28 juillet au 2 août** à Termonfeckin, entre Dublin et Dundak, peuvent témoigner de ce petit miracle. Et les organisateurs irlandais - des organisatrices à vrai dire : merci à elles pour leur générosité sans limite et leur ferveur communicative - ont vu leurs prières à Marie plus qu'exaucées.

Sentiment de bénédiction donc et joie de se sentir membres d'une même famille, aux couleurs du monde, en présence discrète mais significative de John Larsen, le supérieur général, de Martin McAnaney, et des pères accompagnateurs des équipes laïques, sans oublier les indispensables délégués à la traduction.

Laïcs ou religieux, parfois fatigués par les années de travail pastoral ou l'inquiétude pour l'avenir, ont été régénérés par l'espérance contagieuse des pousses du Pacifique, des Philippines et de l'Amérique latine. Car comme à

Can you believe it? Almost no rain and plenty of sunshine five days in a row in Ireland! The 90-odd participants of the **4th European Gathering of Marist Laity (28 July - 2 August)** can bear witness to this little miracles they met in the small village of Termonfeckin, 60 km from north of Dublin towards Dundalk. And the Irish organisers – all of them women, to whom goes our gratitude for their limitless generosity and their contagious enthusiasm - saw their prayers to Mary answered a thousand-fold.

The overall atmosphere of the encounter was one of blessing and joy at the awareness of belonging to one family – a colourful worldwide gathering, with the discreet but significant presence of John Larsen, the superior general, of Martin McAnaney, and of many Marist Fathers and Marist Sisters who accompany Marist lay groups, not to mention the indispensable translation service provided by some of the delegates.

Both lay or religious, sometimes tired by years of pastoral work and concerns for the future, were renewed by the contagious hope of the new shoots coming from the Pacific region, the Philippines and Latin America. As in Madrid 4 years

Madrid il y a 4 ans, la vieille Europe a accueilli des représentants du laïcat venus des 4 coins du monde, dans le cadre de la WMLC sous la direction de Michel Macquet et avec le soutien financier de la Maison Générale.

Prières et eucharisties préparées à tour de rôle par chaque pays, échanges à table et dans les bus lors des sorties découvertes, soirées festives, mais aussi interventions consistantes ont nourri cœurs et esprits.

Avez-vous déjà pensé à ce qu'apporte à notre foi et la façon de la vivre la « nouvelle cosmologie » - issue des derniers acquis de l'astrophysique sur l'évolution du vivant et le lien matière-esprit, et proche des réflexions en son temps du P. Teilhard de Chardin ? (Intervention de Niamh Brennan) Avez-vous déjà médité les résonances entre Laudato Si et le Magnificat de Marie, qui nous rappelle toujours que le Seigneur entend le cri des pauvres et de sa Création malmenée, qu'il élève les humbles et renverse la logique de puissance et de possession qui détruit le monde ? (Mary O'Connor et Ian Neylon) Avez-vous réfléchi à la manière de faire de laïcs maristes au

ago, old Europe welcomed representatives of the laity from all the corners of the world, under the aegis of the World Marist Laity Coordination group (WMLC), guided by the leadership of Michel Macquet and with the financial support from the General Administration.

So many things consistently nourished both our hearts and minds: The daily morning prayers and Eucharists, prepared in turn by each country; the sharing during meals and the bus trips; the joyful evenings; and specially the thought-provoking conferences and talks.

Have you ever thought on the contributions that the "new cosmology" – born of the latest insights in astrophysics on the evolution of life and the connection between mind and matter, so close to the thinking of Fr. Teilhard de Chardin – brings to our faith and our lifestyle? (Presentation by Niamh Brennan) Have you ever meditated on the connexions between "Laudato Si" and Mary's Magnificat, which constantly reminds us that the Lord hears the cry of the poor and of his tattered Creation, that He raises the lowly and reverses the logic of power and possession that is destroying our planet? (Mary O'Connor and Ian Neylon) Have you ever thought

service du bien commun dans le monde difficile d'aujourd'hui, au sein de l'Église ou d'institutions civiles et internationales, avec d'autres, chrétiens ou non, croyants ou pas, ? (Maureen Meatcher)

Enfin, considérez-vous désormais qu'il importe d'aller vers une définition plus précise du laïc mariste en tant que tel, du type d'engagement que cela suppose, de ses modalités, ses structures ? Et même du financement autonome que les laïcs Maristes devraient se donner pour constituer une vraie branche de la Société de Marie, indépendante, capable de partenariats adultes et actifs pour la Mission avec les autres branches ? C'est en effet à ce travail rigoureux de fondation en quelque sorte qu'a invité et exhorté l'intervention finale de John Larsen. Grand défi pour l'avenir.

about the contribution that lay Marists make in the service of the common good in today's difficult world, in the Church in civil and international institutions, collaborating with others, whether Christians or not, believers or unbelievers? (Maureen Meatcher) Finally, do you now consider that it is important to move towards a more precise definition of the Marist Laity as such, the kind of commitment this entails, with its own rules and structures? Even with its own autonomous financing structure that the Marist laity should give itself to be a true, independent branch of the Society of Mary, capable of adult and active partnerships with the other branches for the mission's sake? It is indeed to this rigorous work of foundation that we were invited to by John Larsen's final exhortation. This is our great challenge for the future.